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Аб’явА
•	 Каб	атрымліваць	кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	 гэтым	 –	 зрабіце	 бес-
платную	 падпіску.	 Калі	 не	
жадаеце	 атрымліваць,	 то	
таксама	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

11 верасня Віцебскі еўрапейскі клуб наведалі пяцёра магчымых кандыдатаў на пасаду прэзідэнта РБ ад дэмакратычных сілаў, якія сустрэліся з грамадскімі і палітычнымі 
актывістамі з розных рэгіёнаў Віцебскай вобласці. Перад прысутнымі выступілі Рыгор Кастусёў, Аляксандр Мілінкевіч, Яраслаў Раманчук, Віталь Рымашэўскі, Мікола Статкевіч.

“Абранне адзінага кандыдата 
папросту немагчыма”

Першым слова ўзяў кандыдат у прэзідэнты 
ад партыі БНФ Рыгор Кастусёў. Ён распавёў 
пра тое, што ў партыі ўжо сфармавана каманда 
з 1500-2000 зборшчыкаў, якія без цяжкасцяў 
збяруць неабходныя для рэгістрацыі 100 
тысячаў подпісаў. Але гэта самая лёгкая част-
ка працы, бо існуе вялікая небяспека таго, што 
кандыдат не будзе наогул зарэгістраваны.

Як адна з самых старых беларускіх партый, 
БНФ мае даўно распрацаваную праграму 
эканамічнага развіцця, якую і мусіць прапана-
ваць народу для выхаду з

 той эканамічнай сітуацыі, у якую завёў 
краіну Лукашэнка. Зношанасць асноўных 
фондаў на нашых заводах і фабрыках дасягае 
90 адсоткаў, а гэта значыць, што ў хуткім часе 
прадукцыя гэтых прадпрыемстваў не будзе 
канкурэнтназдольнай нават унутры краіны. 

На рэформы ў энергетычнай сферы, якія 
былі запланаваныя на 2006-2010 гады, было 
выдзелена 5,9 мільярдаў долараў, але чаму 
рэформы правалены і куды падзеліся грошы, 
адказу мы з вамі не атрымаем. 

Тое самае адбываецца і ў камунальнай сфе-
ры. Амаль ніяк не вырашаецца праблема 
гэтак званых “хрушчоўкі”, якія выпрацавалі 
свой тэрмін і патрабуюць зносу альбо 
рэканструкцыі. Калі ў суседняй Маскве гэтая 
праблема вырашана і на месцы вядомых “Ча-
ромушак” паўстаў сучасны мікрараён, то тут 
праца ў самым пачатку.

Закрануў у сваім выступе спадар Кастусеў і 
праблему адзінага кандыдата. Ён сказаў, што 
гэтая праблема ні ў якім разе не павінна выра-
шацца штучна, як гэта было ў 2001 годзе, калі 
купка людзей простым галасаваннем прапа-
навала кандыдатуру Ганчарыка, якую БНФ не 
падтрымаў. На жаль, і ў 2006 годзе апазіцыя не 
здолела вылучыць адзінага кандыдата: разам 
з Аляксандрам Мілінкевічам з’явіўся яшчэ і 
Аляксандр Казулін.

 З’яўляючыся прыхільнікам адзінага канды-
дата, спадар Рыгор добра ўсведамляе, што 
“ў сітуацыі, калі існуе, як мінімум, два шляхі 
развіцця краіны( прабеларуска-еўрапейскі і 
прарасейскі), абранне адзінага кандыдата па-
просту немагчыма”. І таму ён выступае за тое, 
каб хаця б прабеларуска-еўрапейскія сілы 
вылучылі са сваіх шэрагаў годнага кандыдата 
на пасаду прэзідэнта.

“Я хачу жыць у вольнай краіне”
Другім да прысутных звярнуўся Аляксандр 

Мілінкевіч–лідэр “Руху за свабоду”.
Ён перакананы, што “пытанне незалежнасці 

па-ранейшаму застаецца галоўным пытаннем 
сённяшняга часу, пра якое мы мусім думаць 
кожны дзень.

Лукашэнка, як ніколі слабы. Ён згубіў 
назаўсёды падтрымку Масквы, ён не здолеў 
наладзіць дыялог з Захадам. На Захадзе–
расчараванне, на Усходзе–варожасць, а 
ўнутры краіны ўсё менш людзей жадаюць 
жыць пры гэтым рэжыме. Ён разумее, што збу-
даваная ім мадэль не працуе, але ён палоха-
ецца што-небудзь мяняць, бо памятае: пасля 
таго, як Гарбачоў абвесціў галоснасць, сістэма 
разбурылася.

Трэба, каб дэмакратычныя сілы ўсвядомілі, 
што ёсць небяспека, ёсць рэжым, а зна-
чыць  ёсць магчымасць страты суверэнітэту. 
Выбараў няма, ніхто галасы лічыць не будзе. 
Адзіны кандыдат–гэта добра, але вельмі важ-
на куды пойдзе гэты чалавек, “я хачу ў Еўропу, 
да Еўрапейскіх каштоўнасцяў”.

Спадар Мілінкевіч заклікаў змагацца не дзе-
ля змагання, а змагацца за Беларусь. Расея за-
раз, як і апазіцыя, змагаецца з дыктатарам, але 
яна змагаецца і супраць беларускай эканомікі, 
і супраць Беларусі, бо хоча бачыць нас у сфе-
ры свайго жорсткага ўплыву. “ Я ж хачу жыць 
у вольнай краіне”, –зазначыў выступоўца. Каб 

не плясціся ў хвасце сваіх больш моцных і ба-
гатых суседзяў, трэба мець пачуццё годнасці і 
сваю стратэгію дзеянняў.

“Я не веру, што Лукашэнка доўга пратры-
маецца. Мадэль не працуе. Праз год-два 
яго могуць адхіліць ад улады эканамічнымі 
інструментамі. І калі гэта адбудзецца, Сідорскі 
мусіць будзе прызначыць новыя больш-менш 
прыстойныя выбары.” Таму галоўным пытан-
нем часу будзе пытанне: “ ці гатовыя дэмакра-
тычныя сілы ўзяць уладу ў свае рукі?”

“Мы готовы отстаивать свою 
победу.”

Кандидат в президенты от Объединенной 
гражданской партии Ярослав Романчук вы-
делялся глубокими познаниями в экономике, 
обаятельностью и молодым напорам. 

Свое выступление господин Романчук по-
строил на обосновании тех принципов, кото-
рые лежат в основе его программы.

Человек-личность–это первая идейная 
основа программы кандидата. Гражданин 
лишенный права выбора в сфере политики, 
языка, образования превращается в пешку, 
от которой ничего ни зависит. И это неесте-
ственно.

Второе–это честное государство. То, что 
Лукашенко сделал систему коррупционной 
не вызывает сомнений: любое предприятие 
имеет три бухгалтерии, права акционеров не 
защищены, акции продаются за гроши с боль-
шими откатами. “Если Лукашенко в течение  
полугода продаст стратегические белорус-
ские предприятия, я сделаю всё, чтобы при-
знать данные сделки недействительными”. 

Честное государство–это когда все чинов-
ники( мэры городов, прокуроры) не назна-
чаются, а избираются. У народа должны быть 
механизмы контроля над властью. Норма в 
два президентских срока должна быть неза-
медлительно восстановлена. В случае победы 
в  течение полугода будет проведён референ-
дум по новой Конституции. 

Третий пункт–это частная экономика. Не 
надо бояться хозяина. Альтернативой хозяи-
ну является хаос и коммуналка. Я не хочу, что-
бы Беларусь была коммунальной квартирой. 
Я хочу, чтобы Беларусь была полноценным, 
хорошим, комфортным, энергосберегающим, 
экологически чистым домом. И для этого 
безусловно нужна приватизация. Продав по 
остаточной стоимости все объекты, арендуе-
мые предпринимателями, мы получим благо-
приятную ситуацию для развития коммерче-
ской деятельности и создания новых рабочих 
мест. Средства, полученные от будущей при-
ватизации, будет направлена в пенсионный 
фонд, где будет приносить прибыль не только 
сегодняшним, но и будущим пенсионерам.

Молодёжь–это ещё один показатель нашей 
национальной трагедии, к которой привёл 
Лукашенко. Каждый второй молодой человек 
хочет уехать из страны, каждый пятый хочет 
это сделать навсегда. Это и есть демографи-
ческая трагедия, это подрывная акция против 
Республики Беларусь. Мы знаем, как решить 
проблему жилья для молодёжи и работаю-
щих: каждый год мы намерены выделять 500 
млн. долларов на строительство современ-
ных молодёжных общежитий с правом выку-
па комнаты, проживание в которой должна 
стоить 20-30 долларов. Это лучше, чем стро-
ить дворцы и фешенебельные  резиденции, 
вместо каждого из которых можно построить 
5 комфортабельных общежитий для молодё-
жи и работников.

Новые рабочие места, это четвёртый тезис 
программы. Создавать рабочие места долж-
ны представители малого и среднего бизнеса, 
частные предприниматели, приватизировав-
шие крупные и средние госпредприятия, за-
рубежные инвесторы.

 Пятый пункт, открытая страна, а не самоизо-
ляция. Это важно для Витебска и Витебской 

области, которая граничит с Россией, закрыв-
шись от которой таможнями, мы потеряем 
каждое второе рабочее место. “Если мы не 
восстановим добрые отношения с восточной 
соседкой–это будет катастрофой для страны. 
Нужны новые подходы. Сегодня есть возмож-
ность реально побороться за власть. Я знаю 
куда идти, а кто не знает приходите к нам.

Если не будут правильно считать голоса, то 
на площади будет столько народа, что лю-
бая власть вынуждена будет с нами считать-
ся. Мы не за революцию, мы за то чтобы наш 
голос был услышан. Если у нас будет 35-50% 
голосов, Лукашенко не нарисует себе 85  про-
центов без последствий для себя. Мы готовы 
к тому, чтобы отстаивать свою победу. Мы 
готовы стать голосом новой, современной 
Беларуси.”

“Давайце будзем адказнымі за 
нашу беларускую рэчаіснасць”
Віталь Рымашэўскі як кандыдат ад са-

май маладой партыі краіны(Беларуская 
хрыстіянская дэмакратыя) пачаў са сцвяр-
джэння, што ў аснове тых посьпехаў, якіх 
яна дасягнула за такі кароткі прамежак часу, 
ляжаць іншыя падыходы да палітычнай 
дзейнасці. “Палітыка мусіць быць заснавана 
на каштоўнасцях, і гэтыя каштоўнасці павінны 
быць хрысціянскімі, а каштоўнасці павінны 
быць наперадзе дэмакратычных стандартаў, 
бо ніякіх агульнапрынятых дэмакратычных 
стандартаў папросту няма. Калі для Еўразвязу 
смяротнае пакаранне–зло, то для некаторых 
штатаў ЗША–гэта норма. І калі ў Еўропе яшчэ 
нядаўна за прастытуцыю асуджалі, то ў су-
часнай Галандыі ёсць партыя, якая выступае 
за легалізацыю педафіліі. Каштоўнасці–гэта 
тое, за што кожны народ мусіць змагацца. Не 
будзем рабіць з еўрапейцаў ідалаў, а будзем 
адказнымі за нашу беларускую рэчаіснасць”. 

БХД выступае за сацыяльна арыентава-
ную эканоміку: гарантаваную прыватную 
ўласнасць і гарантаваныя сацыяльныя 
гарантыі. За прыклад можна ўзяць Германію, 
дзе самая моцная эканоміка і самыя вялікія 
сацыяльныя гарантыі.

БХД будуе грамадства для веруючых і няве-
руючых, выступае за хрысціянскія прынцыпы, 
бо толькі хрысціянства прынесла павагу да 
прыватнай свабоды чалавека. Толькі на глебе 
хрысціянска-дэмакратычных каштоўнасцяў 
можна збудаваць грамадства, дзе, як верую-
чы, так і не веруючы адчуваў бы сябе камфор-
тна.

Каб перамагчы ў Беларусі, нам усім з вамі 
трэба стаць іншымі людзьмі. Трэба давя-
раць адно аднаму, трэба пазбягаць паклёпаў, 
быць шчырымі. Народ павінен адчуць, што 
мы–альтэрнатыва. У рэгіёнах татальная ка-
рупцыя, людзей не паважаюць, існы заробак–
сапраўдны здзек над чалавекам”.

 “Ніводнага шанца перамагчы на гэтых вы-
барах дэмакратычным шляхам няма, але я 
хачу сказаць: “ тое, што не магчыма чалавеку, 
магчыма Богу”. Хто чакаў, што столькі людзей 
выйдзе на плошчу ў 2006 годзе. Трэба змагац-
ца за перамогу. Я зраблю ўсё,  што ад мяне за-
лежыць”.

“Пакажыце сваю годнасць–і вы 
абудзеце яе ў сотнях тысячаў 

людзей.”
Апошнім слова ўзяў адзін з лідэраў 

Еўрапейскай кааліцыі былы вайсковец, за-
гартаваны змагар з лукашызмам Мікола 
Статкевіч.

Ён сказаў пра тое, што нягледзячы на не-
магчымасць вылучэння адзінага кандыдата, 
нельга дапусціць чарговага расколу апазіцыі. 
Таму так запатрабаваны сёння смеласць і муж-
насць, любоў і павага да народа.

“Выбараў на Беларусі няма. Іх нават не 
фальсіфікуюць, бо пры фальсіфікацыі ў вы-
барчыя скрыні закідаецца нейкая частка 

бюлютэняў(як сведчыць сусветны досвед–10-
15%). У нас жа выбары проста  імітуюць. Пра-
таколы пішуцца ў незалежнасці ад таго, што 
знаходзіцца ў выбарчых скрынях. Старшыня 
камісіі ўпішыць у пратакол тое, што яму ска-
жуць па тэлефоне.” 

Зараз патрэбны не прарасейскі, не 
праеўрапейскі кандыдат, а той, які змусіць 
рэжым лічыць галасы, бо сорамна: у Афрыцы, 
у Зімбабве Мугабэ ўдалося сфальсіфікаваць 
усяго  2% галасоў! Сорамна, вельмі сорамна 
за Беларусь!

Плошча застаецца адзіным механізмам, праз 
які людзі маюць магчымасць выказаць сваю 
волю. Але як заклікаць грамадзянаў на плош-
чу? Трэба звярнуцца да іхняй годнасці і самім 
выявіць яе праз адказнасць, адзінства, годныя 
паводзіны на плошчы. Колькі б ні прыйшло на 
плошчу павінна быць змаганне, бо годнасць, 
як і подласць– заразныя. Калі ты паводзіш 
сябе годна, то і людзі вакол цябе пераймаюць 
твае паводзіны. Пакажыце сваю годнасць–і вы 
абудзіце яе ў сотнях тысячаў людзей. І гэтага 
будзе дастаткова для перамогі.

Трэба давесці людзям, што Лукашэнка будуе 
не беларускую дзяржаву, а сваю асабістую. 
На сённяшні час ужо не траціна грамадства, 
а 90% беларусаў хочуць незалежнасці, але 
не гледзячы на незалежніцкую рыторыку Лу-
кашэнка здае дзяржаву. Частка беларускага 
войску( сілы супрацьпаветранай абароны) 
ужо наўпрост падпарадкоўваецца Маскве. 
Беларускія вайсковыя аддзелы ўваходзяць у 
калектыўныя сілы аператыўнага разгортван-
ня.  І беларускія хлопцы пры пэўнай сітуацыі 
вымушаныя будуць ваяваць у гарачых кроп-
ках. 

“Я думаю: яшчэ не позна аб’яднацца. Лука-
шэнка напалоханы, ён не ведае плана Масквы, 
таму вагаецца з прызначэннем выбараў. Для 
апазіцыі ёсць час на аб’яднанне. У грамадсве 
спее жаданне перамен.”

ПРэзентАцыЯ КАнДыДАтАў
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Помнік зьявіўся ў райцэнтры Лепель Віцебскай 
вобласьці — гэты горад быў заснаваны Львом Са-
пегам, знаным палітыкам, дыпляматам, адным з 
самых уплывовых дзяржаўных дзеячаў у Вялікім 
Княстве Літоўскім і Рэчы Паспалітай.

У сярэднім, у свеце штодня каля 
3000 чалавек канчае жыццё сама-
губствам. На кожнага чалавека, які 
здзейсьніў самагубства, прыходзіцца 
больш 20 ці чалавек, што спрабавалі 
скончыць з сабой.

Паводле дадзеных Усясветнай 
арганізацыі аховы здароўя, Бела-
русь шмат гадоў зьяўляецца адным 
з усясветных лідэраў па колькасці 
самагубстваў.

Паводле крытэрыяў гэтай 
міжнароднай арганізацыі, высокім 
лічыцца ўзровень, які перавышае 20 
выпадкаў на 100 тысяч насельніцтва. 

У 2004 годзе ў Беларусі было 
зарэгістравана 3411 самазабойстваў, 
летась каля 3 тысяч – болей за 30 
выпадкаў на 100 тысяч насельніцтва.

Ян Сведка.

Беларусь–
адзін з 
сусветных 
лідэраў па 
колькасці 
самагубстваў

Беларускае тэлебачанне пачынае распрацоўваць тэму замаху на Аляксандра Лукашэнка. 12 верасня ў пера-
дачы «У цэнтры ўвагі» быў паказаны сюжэт аб беларуска-расійскай канферэнцыі, якая адбылася ў Маскве 30 
жніўня. 

На мерапрыемстве 
прысутнічала беларускае 
тэлебачанне, якое, трэба 
меркаваць, амаль два  тыдні 
знаходзілася ў творчым пошу-
ку, як паднесці вынікі форума 
беларускаму тэлегледачу. 

У выніку Пракопаў і 
кампанія нарэзалі купюр з 
выступаў Яраслава Раман-

чука, Валера Карбалевіча, 
Уладзіміра Рыжкова, і як бы 
паміж іншым, паведамілі, што 
на канферэнцыі гучаў заклік 
забіць прэзідэнта. 

Інфармацыя, выкінутая ў 
эфір БТ, дзіўным чынам су-
пала з закінутым у павуцінне 
Інтэрнэту прызнаннем ней-
кага супрацоўніка расійскіх 

спецслужбаў, які распавёў аб 
намеры Пуціна забіць белару-
скага прэзідэнта. Што стаіць за 
ўсім гэтым? 

Сцвярджэнне, што на 
канферэнцыі ў Маскве 
абмяркоўвалася пытан-
не аб фізічным ухіленні 
Лукашэнкі - гэта палітычная 
шызафрэнія, хвароба вельмі 

распаўсюджаная на беларускім 
тэлебачанні. Ад сюжэту на 
тэлебачанні, ад роліка ў 
інтэрнэце цягне страхам, якім 
прасякнуты беларускі кіраўнік. 
Улада пераходзіць у рэжым 
надзвычайнага становішча, 
імкнучыся пагрузіць у яго гра-
мадства і краіну.

 Якаў Дрозд.

Палітычная шызафрынія

10 верасня – усясветны дзень 
прадухілення самагубстваў, які 
праводзіцца, каб заахвоціць 
дзейнасць па прадухіленні 
самагубстваў ва ўсім свеце.

У хакейным клубе “Віцебск” зноў 
змены на трэнерскім мосціку – 
галоўным трэнерам “мядзведзяў” 
стаў настаўнік расфарміраванага 
ў міжсезонне мінскага “Кераміна” 
Сяргей Петухоў. Былы галоўны трэ-
нер віцяблян Сяргей Каралёў падаў 
заяву аб адстаўцы. 

Летась у Беларусі нарадзілася 109 тыс. 
813 дзяцей - гэта на 1,9 тысячы больш, чым 
у 2008-м. Зрэшты, дэмографы непахісныя: 
дэпапуляцыю ў Беларусі не спыніць. 

Нават калі проста цяпер кожная жанчына ў 
краіне будзе мець 2,1 дзіцяці - гэта ўзровень 
простага ўзнаўлення, колькасць насельніцтва 
праз некалькі дзесяцігоддзяў усё роўна 
зменшыцца прыкладна на мільён

Чакаць змен у лепшы бок не прыходзіцца 
яшчэ і па эканамічных чынніках.

У той жа час захворванні дзяцей школьнага 
узросту год ад года расце. Па дадзеных 

Мінздара, 24,7% школьнікаў маюць першую 
групу здароўя (не выяўлена парушэнняў у 
стане здароўя), 56,8% - другую, калі назіраюцца 
функцыянальныя адхіленні ў стане здароўя, 
18,5% - гэта дзеці з хранічнымі захворваннямі 
і дзеці-інваліды). Адсоткавыя суадносіны па 
групах здароўя практычна стабільныя на 
працягу апошніх гадоў. 

У цяперашні час самыя распаўсюджаныя 
захворванні ў дзяцей да 18 гадоў - гэта хваробы 
органаў дыхання (каля 65%). На другое месца 
вышлі хваробы органаў зроку, на трэцяе - 
органаў стрававання, на чацвёртае - траўмы і 

атручванні.
За дзесяць гадоў колькасць насельніцтва 

Беларусі паменшылася на 541 тысячу, або 
5,4%. 14 кастрычніка 2009 гады колькасць 
насельніцтва краіны складала 9 млн. 504 тыс. 

Па дадзеных перапісу насельніцтва 1970 
года, на 1000 чалавек у працаздольным веку 
прыходзілася 586 дзяцей у веку да 16 гадоў, у 
1979 году - 429 чалавек, у 1989-м - 437, у 1999-м 
- 371, а ў 2009 году на 1000 працаздольных 
прыходзілася толькі 258 дзяцей у веку да 16 
гадоў.

Ян Жыхар.

Аляксандар Лукашэнка 
жорстка раскрытыкаваў 
стваральнікаў беларуска-
га кіно. Кіраўнік дзяржа-
вы не бачыць ніякага пра-
рыву ў айчынным кіно, 
нягледзячы на 5-разовы 
рост яго фінансавання за 
апошнія 5 гадоў. 

За апошнія тры гады 
дзяржава выдаткавала на 
кіно 60 мільярдаў рублёў, але 
якаснага кіно не стварылі, 
беларускія фільмы застаюц-
ца на пэрыфэрыі інтарэсу 
гледачоў, для іх прагляду 
людзей «арганізоўваюць», 
зборы ад продажу квіткоў 

не пакрываюць нават кошту 
саміх квіткоў і рэкламы,-- 
канстатаваў Лукашэнка. 

Даходы ад прода-
жу фільмаў складаюць 8 
працэнтаў ад затрат на іх 
вытворчасьць.

Апрача таго ён 
заявіў, што кінастудыя 
«Беларусьфільм» разбу-
раецца, яе рэканструкцыя 
спынілася з-за адсутнасьці 
інвестара. 

А справа тут у тым, што 
нацыянальнае кіно можа 
стварацца на нацыяналь-
най мове нацыянальна 
свядомымі творцамі. Якія 

адлюстроўваюць нацыя-
нальную рэчаіснаць Але ж 
гаварыць праўду пра нацы-
янальную рэчаіснасць за-
баронена. Як выйсці з гэтага 
заганнага кола? Вельмі про-
ста: трэба,  каб у краіне запа-
навала свабода, якая і дасць 
магчымасць прафесіяналам 
не азірацца на меркаванні 
ўлады і цэнзуры, якая не 
прапускае праўдзівае ад-
люстраванне рэчаіснасці. 
Праўда–гэта каталізатар 
творчасці, без якой нель-
га стварыць нічога вартага 
ўвагі гледача.

Якаў Дрозд.

толькі сваБода можа стымуляваць 
развіццё Беларускага кінематографа

Дзяцей у Беларусі становіцца ўсё менш. за 10 гадоў іх колькасць скарацілася на 620 тысяч чалавек - амаль на 30%. Да 
таго ж, юнае пакаленне беларусаў не можа пахваліцца добрым  здароўем. У дэмаграфічным плане Беларусь яшчэ не ба-
буля, але ўжо далёка не дзяўчына. Па дадзеных перапісу насельніцтва 2009 года, доля дзяцей да 15 гадоў паменшылася з 
21% у 1999 году да 16% у 2009-м. 

Ініцыятыва ўсталяваць 
помнік на беразе возера 
побач з касьцёлам сьвятога 
Казіміра належала пробашчу 
мясцовай парафіі ксяндзу 
Андрэю Аніскевічу.
Ксёндз Андрэй распавёў, што 

да гэтай ідэі дужа няўхвальна 
паставіліся мясцовыя 
праваслаўныя сьвятары, 
адзін зь іх нават накіраваў ліст 
у гарвыканкам, каб помнік 
ставіць забаранілі. У першую 
чаргу таму, што ён нарадзіўся 
ў праваслаўнай сям’і, а 
напрыканцы жыцьця прыняў 
каталіцкую веру, а таксама з 
тае нагоды, што ў яго часы ВКЛ 
і Рэч Паспалітая варагавалі з 
расейскай дзяржавай.
У гарвыканкаме, кажа ксёндз 

Андрэй, ліст прачыталі, але 
рашэньня не зьмянілі — бо 
імя Льва Сапегі непарыўна 

зьвязана з гісторыяй Лепеля, 
які ўпершыню згадваецца ў 
1439, як вёска і маёнтак на 
востраве Лепельскага возера. 
У 1563 г. паселішча атрымала 

статус гораду (цяпер вёска 
Стары Лепель). А ў 1586 г. 
Леў Сапега заснаваў у вёсцы 
Белая, за тры кілямэтры ад 
яго, мястэчка Белы Лепель 
або Новы Лепель, куды былі 
перанесены гандлёвы цэнтар, 
а таксама пабудаваныя замак, 
царква і касьцёл. Такім чынам 
пачалася гісторыя сучаснага 
Лепеля, дзе жывуць каля 18 
тысяч чалавек.
Адкрыцьцё помніка адбылося 

11 верасьня, у Дзень горада. 
Помнік стварыў скульптар Леў 
Аганаў, дарэчы, аўтар помніка 
Папу Рымскаму Бэнэдыкту ХVI, 
усталяванаму каля касьцёла 
сьвятога Тадэвуша ў мястэчку 

Лучай Пастаўскага раёна. 
Агульная вышыня помніка з 
пастамэнтам каля 3,5 мэтраў. 
Бронзавы Леў Сапега стаіць, 
трымаючы ў правай руцэ 
булаву — адзнаку гетманскай 
улады, а левай абапіраецца на 
эфэс шляхецкай шаблі. 
Канструктыўна помнік 

зроблены так, каб яго не 

маглі пашкодзіць вандалы — 
рука з булавой прыціснута да 
цела скульптурнага героя, і 
гэта не дазволіць адпілаваць 
фрагмэнт, калі знойдуцца 
ахвотныя паквапіцца на 
дарагі каляровы мэтал. Днямі 
вакол плянуюць падключыць 
і камэры відэаназіраньня.

Радыё Свабода.

ПоМніК ЛЬВУ САПегУ 

ДзЯцей нАРАДЖАеццА ўСё Менш

Напрацягу года Сяргей Петухоў 
стаў чацвёртым галоўным трэнерам 
“Віцебска” (яму папярэднічалі расійскі 
спецыяліст Мікалай Казакоў, затым – 
Валерый Варонін і Сяргей Каралёў). 

Зараз С.Каралёў будзе трэніраваць 
каманду “Віцебск-2”. А асістэнтам 
новага настаўніка ХК “Віцебск” стаў 
Уладзімір Кароль, які дапамагаў яму і 
ў мінскім “Кераміне”, паведамляе Бел-
ТА. 

Па дадзеных еўрапейскага статыстычнага бюро Eurostat, штомесячны памер 
мінімальнага заработнай платы ў еС склаў ад 123 эўра ў Балгарыі да 1683 эўра ў Люк-
сембурзе. ніжняя мяжа аплаты працы беларусаў - прыкладна 67 эўра. А працуюць яны ў 
сярэднім на 1,4 гадзіны ў тыдзень больш, чым еўрапейцы.

Хк “віцеБск” 
змяніў 
чацвёртага 
трэнера за год

Беларусы працуюць больш за 
еўрапейцаў , атрымоўваюць менш 

Eurostat абагульніў дадзеныя па 
мінімальнай зарплаце ў 20 краінах ЕС. 
Даследаванне не закранае Данію, Італію, 
Аўстрыю, Фінляндыю, Швецыю, Ісландыю, 
Нарвегію і Швейцарыю. У гэтых краінах няма 
ўсталяванага дзяржавай мінімальнага памеру 
аплаты працы. 

У маштабах Еўрасаюза найбольшымі 
мінімальнымі зарплатамі адрозніваюцца Люк-
сембург (1683 эўра), Ірландыя (1462 эўра) і 
Нідэрланды (1408 эўра). Для параўнання: 
мінімальная зарплата ў ЗША 872 эўра. 

У канцы еўрапейскага рэйтынгу знаход-
зяцца Літва (232 эўра), Румынія (142 эўра) і 
Балгарыя (123 эўра). Акрамя іх, у групу краін 
ЕС з самым нізкім узроўнем мінімальнага за-

работнай платы (ад 100 да 400 эўра ў месяц) з 
1 студзеня 2010 гады ўвайшлі: Латвія, Вугорш-
чына, Эстонія, Чэхія, Славакія, Польшча. 

Сярэдні ўзровень мінімальнага заработ-
най платы (з 550 да 900 эўра ў месяц) адзна-
чаецца ў Партугаліі, Славеніі, Мальце, Іспаніі і 
Грэцыі.

Ніжняя мяжа аплаты працы працаўніка 
вышэй 1 тыс. эўра ў месяц усталяваная ў 
Вялікабрытаніі, Францыі, Бельгіі, Нідэрландах, 
Ірландыі і Люксембурзе. 

Паводле пастановы Саўміна, мінімальная 
зарплата ў Беларусі з 1 студзеня 2010 гады 
складае 259 тысяч рублёў (каля 67 эўра). 

С. Жук.
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Чаму? Карысьць такога выбары для 
ўлады абумоўленая шэрагам чыньнікаў.

Пералічым па пунктах. 
– У сьнежні яшчэ ня будуць вядомыя 

ўмовы пастаўкі расейскіх газу і нафты на 
2011 год. Умовы гэтыя чакаюцца цяжкімі, 
перамовы могуць прывесьці да чарго-
вай гандлёвай вайны з перакрыцьцём 
газавай і нафтавай трубаў, што ство-
рыць не найлепшы фон для народнага 
волевыяўленьня. А цяпер дакладна ўсе 
гэтыя “падарункі пад елачку” зьявяцца 
ўжо пасьля выбараў.

– Гледзячы па ўсім, 
грошы на тое, каб 
пад самыя выбары 
выдаць электара-
ту сярэдні заробак 
з запаветных 500 
даляраў, ёсьць. Але 
яны пакуль ёсьць. 
А калі здарыцца што 
за дадатковыя месяцы 
чаканьня, той жа газавы ці нафтавы ўдар 
расейскіх братоў? Тады запас пойдзе на 
закрываньне дзірак, і за які кошт плаціць 
500 даляраў?

– Выбары ў сьнежні ў параўнаньні са 
студзенем ці лютым – на месяц ці два 
менш расейскай інфармацыйнай вай-
ны, менш чарговых “хросных бацькаў” 
і іншых сюрпрызаў. Беларускія прапа-
гандысты могуць расказваць, што гэтыя 
інфармацыйныя атакі б’юць міма цэлі, 
што народ у выніку іх яшчэ шчыльней 
гуртуецца вакол Лукашэнкі. Але кропля 
камень точыць, эфэкт прапаганды – не 
ў яе пераканаўчасьці, а ў працягласьці 
ўзьдзеяньня. Да таго ж расейскія салда-
ты і генэралы інфармацыйнай вайны ву-
чацца. А так і ўзьдзеяньня і вучэньня на 
месяц ці два менш.

– Ну і, нарэшце, псыхалягічны фон: 19 
сьнежня – за некалькі дзень да каталіцкіх 
Калядаў і Новага году. Народ настроены 
лагодна, у перадсьвяточным настроі, 

спадзяецца на лепшае. Выбары – як вы-
бар Дзеда Мароза. Ну ўсім жа зразумела, 
што ён адзін, і выбару як такога ў гэтай 
справе няма.

Да недахопаў рашэньня можна 
аднесьці хіба пэўную датэрміновасьць 
– апошні тэрмін правядзеньня выбараў 
быў 6 лютага, а прызначаныя раней. Але 
ў 2006 годзе яны адбыліся на паўгоду ра-
ней і ніякіх асаблівых іміджавых стратаў 
улада ад гэтага не панесла. А зараз іх буд-
зе яшчэ менш. У адрозьненьне ад 2005-

2006 гадоў, калі прыз-
начэньне выбараў 
было нечака-
насьцю прынамсі 
для апазыцыі, 
цяпер каманды 
п а т э н ц ы й н ы х 
кандыдатаў ста-
яць на нізкім стар-

це. Усе гатовыя, і ў 
адкладзе выбараў не 

зацікаўленая, так выглядае, і апазыцыя. 
Праўда, ўсе гэтыя аргумэнты былі да-

рэчы і тыдзень таму: 7-га верасьня ўсе 
чакалі, што выбары будуць прызначаныя 
на 12-га сьнежня. 

Ня выключана, што меў рацыю калега 
Цыганкоў, што ўлада і плянавала пер-
шапачаткова выбары на 12-га сьнежня, 
але вырашыла разабрацца, паспра-
баваць высьветліць, чаго ж чакаць, у 
прыватнасьці, ад дарагога расейскага 
саюзьніка. Магчыма, у мінулую нядзе-
лю пасьля чарговага залпу расейскіх 
тэлеканалаў, у тым ліку і ўпершыню 
– дзяржаўнага РТР, і даведаліся, што 
інфармацыйная вайна будзе пра-
цягвацца і што асаблівых саступак у 
эканамічнай сфэры чакаць ня варта. А 
тады ўсе выкладзеныя вышэй аргумэн-
ты захоўваюць сваю моц. Сьнежань, як і 
было прадказана. 

Юры Дракахруст.

«Я бывший сотрудник 
одной из спецслужб Россий-
ской Федерации хочу сделать 
достоянием общественности 
следующее. Председатель 
правительства России Путин 
хочет убить президента Бело-
руссии Лукашенко. Я заявляю 
об этом со всей ответствен-
ностью, ибо располагаю до-
стоверными фактами. По по-
нятным причинам я не могу 
назвать свои имя и фамилию. 
Я был и остаюсь патриотом 
России.

Мне лично не нравится Лу-
кашенко — ни как человек, ни 
как политик. Мне не нравится, 
что он хочет обеспечить бла-
гополучие своей страны за 
счет моей родины — России. В 
Белоруссии скоро президент-
ские выборы. Чтобы убрать 
Лукашенко, у нас есть целый 
набор нормальных средств 
и методов. Наши СМИ могут 
слепить из Лукашенко какой 
угодно образ — сумасшедше-
го или больного. Мы можем 
поставить его на колени эко-
номически — через постав-
ки нефти и газа. Мы можем в 
конце концов договориться 
с Европой, Соединенными 
Штатами. И этого достаточно 
— Лукашенко рухнет. Но мне 
абсолютно не приемлемы ме-
тоды физического устранения 
президента Белоруссии, кото-
рые планирует использовать 
руководство моей страны.

Мне достоверно известно, 
что для реализации этой цели 
в июне этого года в госкор-
порации «Ростехнологии» 

создана специальная группа 
из числа бывших сотрудник 
Федеральной службы безо-
пасности, Службы внешней 
разведки и других спецслужб. 
Создана по прямому указа-
нию Путина.

Все знают, что «Ростехно-
логии» являются фактически 
филиалом ФСБ, а ее руко-
водитель Чемезов является 
близким другом Путина. Но 
бывшие работники спецслужб 
не только зарабатывают там 
сумасшедшие деньги на раз-
личных сделках, на внутрен-
нем жаргоне это называется 
«пилить проекты». Там плани-
руются и реализуются гряз-
ные дела. Говорю это со всей 
ответственностью.

Группа по физическому 
устранению президента Бело-
руссии строго засекречена. В 
нее входят только самые про-
веренные и преданные Пути-
ну силовики. Уже отработано 
несколько сценариев уничто-
жения Лукашенко: устройство 
автомобильной или авиаци-
онной катастрофы, заражение 
через подарок или почтовое 
отправление, задействование 
снайпера.

Но в качестве наиболее ре-
ального сценария рассматри-
вается проведение масштаб-
ного теракта во время одного 
из массовых мероприятий с 
участием Лукашенко, а в пред-
выборную кампанию Лука-
шенко придется проводить 
много таких мероприятий.

Всерьез рассматривается 
теракт во время традици-

онного праздника урожая в 
Белоруссии. Возможные люд-
ские потери при этом просто 
не принимаются в расчет.

Для создания атмосферы 
паники планируется прове-
сти в ближайшие месяцы в 
Белоруссии серии устрашаю-
щих акций с использованием 
взрывных устройств, разра-
батываются сценарии по по-
хищению известных людей. 
Чтобы посеять панику вокруг 
белорусской продукции, по-
ставляемой на экспорт, специ-
алисты из этой группы плани-
руют заражение нескольких 
партий продовольственных 
товаров радиоактивными ве-
ществами.

Откуда эти факты известны 
мне? Есть порядочные люди 
и в этой спецгруппе. Я боевой 
офицер, я побывал во многих 
горячих точках и знаю, что 
такое терроризм, что такое 
смерть невинных граждан. 
Волгодонск, Беслан — это 
лишь самые яркие приме-
ры. Я абсолютно неприемлю 
подобных грязных методов 
устранения главы другого го-
сударства, даже если он тебе 
и не нравится. Особенно, если 
это связано с гибелью обыч-
ных белорусов. Причем са-
мых близких нам, россиянам, 
по духу. Так думаю не только 
я, но и многие мои коллеги. 
Именно поэтому я принял ре-
шение заявить о существую-
щих планах открыто и во все-
услышание. Понятно, что те, 
кто стоит за этими планами, 
скажут, что это провокация. 

Но уже ближайшее развитие 
событий будет говорить само 
за себя.

Своим коллегам по спец-
службам хочу сказать, что 
я тоже профессионал и ис-
кать меня бесполезно. Честь 
имею».

С колес разбираться, чьих 
спецслужб эта видеосъемка, 
— значит неизбежно запу-
таться в сетях конспирологии 
и множественности версий. 
Понятно, что ни ФСБ России, 
ни КГБ Беларуси на авторство 
«кино» покушаться не будут, 
да и в целом собственную 
реакцию на этот информа-
ционный взрыв постараются 
вывести за рамки публичного 
поля.

Более того, не удивимся, 
учитывая громкость заявле-
ний (все-таки обвинения в 
заговоре с целью убийства 
главы государства — это даже 
не коктейль Молотова в окно 
посольской машины), если 
через какое-то время одна 
из спецслужб, а то и обе вме-
сте, предъявят на суд обще-
ственности истинного творца. 
Какого-нибудь перечитавше-
гося свежей прессы студен-
тика.

Впрочем, видео уже пошло 
в массы и свое черное дело 
сделает. Версия о заговоре 
против Лукашенко со стороны 
России займет определенное 
место в жадно впитывающем 
всю предвыборную информа-
цию общественном сознании.

Эксперт аналитического 
центра «Стратегия» Валерий 

Карабалевич отмечает, что 
идея заговора против Лука-
шенко постоянно в той или 
иной форме присутствует в 
белорусском информацион-
ном пространстве: «Лукашен-
ко сам при случае об этом с 
удовольствием говорит. Он в 
это верит».

Верит в это (по крайней 
мере, может поверить) и на-
селение, отмечает политолог. 
А это уже существенно меняет 
расстановку сил на внутрен-
нем информационном поле 
накануне выборов.

Россия серией разоблачи-
тельных телепередач и ста-
тей за последние несколько 
месяцев серьезно подмочила 
образ Лукашенко. Правда, 
информационной обработке 
подвергался российский же 
обыватель. Контрудары бело-
русской пропаганды также 
имели целью не обществен-
ность соседней страны, а соб-
ственный народ. То есть две 
страны ведут информацион-
ную войну, но каждый на сво-
ей территории.

Громкие заявления наподо-
бие данного видео могут быть 
выгодны белорусской власти, 
отмечает Валерий Карбале-
вич. Они при должной подаче 
еще больше дискредитируют 
российскую власть в глазах 
населения, сильнее сплачива-
ют президентский электорат. 
«Но говорить, что это дело 
рук именно белорусских вла-
стей, белорусских спецслужб, 
никаких оснований нет», — 
считает политолог.

С другой стороны, отмеча-
ет эксперт, нагнетание обста-
новки официальному Минску 
сейчас совершенно не нужно.

«Обратите внимание, ат-
мосфера уже накалилась. 
События в Беларуси массово 
пропускаются через россий-
ские и европейские СМИ, и 
значимость этих событий раз-
дувается до невероятных раз-
меров. Нарастает ажиотаж. 
А вот это Лукашенко уже не 
выгодно, — говорит Валерий 
Карбалевич. — Он хотел про-
вести максимально, насколь-
ко это возможно, тихие и спо-
койные выборы».

В ситуации же, когда инфор-
мационные взрывы следуют 
один за другим, миф о бело-
русской стабильности, этот 
краеугольный камень нынеш-
ней власти, может разрушить-
ся с невероятной скоростью. 
«Возникает вопрос — кто 
создает эти информационные 
взрывы? И вот тут говорить о 
российских спецслужбах уже 
можно», — считает полито-
лог.

Впрочем, для констатации 
очевидно вытекающего из 
данного видео факта его ав-
торов знать и не нужно — от-
ношения Минска и Москвы 
на официальном уровне не 
просто ухудшились катастро-
фически. Их, если мы все 
правильно поняли, больше 
нет. По крайней мере, при 
нынешних государственных 
лидерах.

Алексей золотницкий, 
«Белорусские новости» .

Палата прадстаўнікоў 
спраўдзіла прагнозы большасьці 
экспэртаў – выбары прызнача-
ныя на 19 сьнежня. Дакладней, 
прагноз палягаў у тым, што яны 
адбудуцца ў сьнежні.

кто готовит покушение на президента Беларуси?

РоССийСКие теЛеКАнАЛы 
РАССКАзАЛи о гиБеЛи 
оЛегА БеБенинА

Гибель основателя и руководителя сайта 
charter97.org Олега Бебенина продолжает 
оставаться в центре внимания белорусской 
общественности, иностранных журнали-
стов и международных организаций. 

БАЖ обращается к главе МВД и 
генпрокурору 

«Белорусская ассоциация журналистов» 
6 сентября направила Обращения на имя 
Анатолия Кулешова и Григория Василеви-
ча. 

Организация призывает власти сделать 
всё возможное для проведения всесторон-
него, непредвзятого и прозрачного рассле-
дования обстоятельств гибели основателя 
и руководителя сайта charter97.org Олега 
Бебенина.

Приводим текст полностью:
«Уважаемый Анатолий Нилович (Григо-

рий Алексеевич)!
Члены ОО «Белорусская ассоциация жур-

налистов» высказывают крайнюю обеспо-
коенность обстоятельствами гибели своего 
коллеги, члена организации Олега Бебени-
на, которого 3 сентября нашли повешенным 
на его даче.

Следствие в первую очередь рассматри-
вает версию самоубийства, т. к. судебно-
медицинская экспертиза не выявила 
никаких других повреждений, кроме стран-
гуляционной борозды на шее журналиста.

Однако близкие, друзья и коллеги Олега 
утверждают, что его поведение, планы и 
жизненные обстоятельства никак не пред-
вещали намерения добровольно уйти из 
жизни.

Гибель известного журналиста и обще-
ственного активиста уже оказалась в цен-
тре внимания белорусской и международ-
ной общественности.

Особую обеспокоенность вызывает то, 
что ни по одному из громких дел, связанных 

с гибелью или исчезновением белорусских 
журналистов, следствие не дало ответов на 
вопрос — кто же виноват в их смерти.

Поэтому ОО «БАЖ» призывает Вас сде-
лать всё возможное для проведения все-
стороннего, непредвзятого и прозрачного 
расследования обстоятельств гибели Олега 
Бебенина».

оБСе призывает провести неза-
висимое расследование смерти 
олега Бебенина 

Представительница ОБСЕ по вопросам 
СМИ сделала заявление в связи с гибелью 
журналиста в Беларуси.

Дуня Миятович выразила обеспокоен-
ность в связи со смертью Олега Бебенина 
и призвала власти провести взвешенное и 
независимое расследование.

– Смерть Олега Бебенина является боль-
шой утратой для белорусской журнали-
стики. Его боевой веб-сайт остается из не-
многих неправительственных источников 
информации, и сотрудники веб-сайта явля-
ются объектами продолжительного адми-
нистративного давления, - заявила Миято-
вич.

– Я приветствую намерение Генеральной 
прокуратуры провести расследование дру-
гих возможных версий гибели журналиста, 
несмотря на предварительный вывод, что 
журналист покончил с собой… Я призываю 
белорусские власти провести независимое 
расследование этой трагической смерти. 
Это особенно важно, чтобы избежать обо-
стрения того отрицательного воздействия 
на белорусские СМИ, которые могут вы-
звать вопросы о его смерти, – заявила пред-
ставительница ОБСЕ.

Дуня Миятович также выразила соболез-
нование семье Олега Бебенина, его колле-
гам и друзьям.

выБары дзеда мароза 

В информационной войне между Минском и Москвой прозвучал новый выстрел. С чьей стороны — это пока вопрос. но выстрел не просто громкий, а оглуши-
тельный. Скрывший свои имя и фамилию («по понятным причинам») бывший сотрудник российских спецслужб заявил, что премьер-министр России Владимир 
Путин готовит убийство Александра Лукашенко. 
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заснавальнік і рэдактар: 
Сяржук Салодкі

Адрас рэдакцыі: г.Віцебск, 
3-я Мопраўская, д. 14,  
тэл. 26-42-02, маб. +375299410197

Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

Журналисты издания «Et 
Cetera» посетили сестру Васи-
ля Быкова, которая живет в 20 
километрах от деревни Бычки 
Ушачского района Витебской 
области – малой родины писа-
теля.

Валентина Быкова живет 
одиноко и пожаловалась на 
крайне низкую пенсию.

«Я работала в колхозе. По-
том в совхозе. Там же зарплаты 
совсем маленькие были. В этом 
месяце уже подняли пенсию – 
получаю...290 тысяч рублей (95 
долларов США). Сейчас район-
ная власть стала помогать: дро-
ва бесплатно привезут, дали 70 
тысяч еще на дрова. Ко мне при-
ходит женщина из райсобеса 
два раза в неделю - помогает по 
дому», - рассказала Валентина 
Быкова.

На этом «забота» властей о 
сестре Народного писателя Бе-
ларуси заканчивается.

сестра Быкова 
получает 
пенсию в 290 
тысяч руБлей 

Сестра Народного писа-
теля Беларуси Василя Быко-
ва находится в бедственном 
положении.

«дзеці два тыдні рэпеціравалі 
лінейку з лукашэнкам»

На лінейку мы пайшлі з 
паліклінікі. Трошкі спазніліся. 
Каля школы нас перахапіў чала-
век у чорным, які сказаў, што ў 
школу нам нельга. На просьбу на-
звацца і паказаць дакументы, ча-
лавек пачаў пагражаць міліцыяй. 
На вуліцы дождж, халодны вецер. 
Кажу невядомаму ў чорным: «За-
раз мой сын прамокне і захварэе. 
Мне што, яго адразу са школы ў 
бальніцу везці?» «Вязіце адразу 
ў бальніцу», — без ценю ўсмешкі 
адказвае той. Працягваю настой-
ваць, каб нас пусцілі, кажу, што 
нашыя правы, як грамадзянаў 
Беларусі, парушаюцца. Патрабую 
нарэшце паказаць дакументы. 
Праз колькі хвілін спрэчак не-
вядомы перамаўляецца па рацыі 
і атрымлівае загад назвацца. 
«Начальнік Бараўлянскай міліцыі, 
Белуш Уладзімір Эдуардавіч», — 
кажа мужчына, але дакументы 
не паказвае. Я ж ведаю, што Бе-
луш — чалавек старэйшы за яго, 
хударлявы. А гэты — малады, 
паўнаваты.

Нарэшце нас і групу бацькоў 
пускаюць пад дашок прыпынкаў. 
Да школы па-ранейшаму не пад-
пускаюць. 

Людзі прыйшлі сюды з дзецьмі 
пешшу. А гэта 4 кіламетры! Па лу-
жынах, па дажджы. Бо транспарт 
сюды не пусцілі — ні грамадскі, 
ні прыватны.

Усё давялося пакінуць на 
прыпынку за 4 км ад школы. 
Недалёка ад таго прыпынку, да-
рэчы, размешчаныя інтэрнаты. 

Дык людзей адтуль не выпускалі 
сёння 3 гадзіны.

На ўваходзе ў школу ўсіх 
абшуквалі — і дзяцей, і іх бацькоў. 
Забіралі звязкі з ключамі. Пас-
ля гэтага ўсіх бацькоў вывелі са 
школы, загадалі адысці падалей і 
перачакаць адну гадзіну.

Частка пайшла да машын (за 4 
км), а частка (некалькі дзясяткаў), 
засталіся чакаць пад дажджом.

На лінейку трапілі не ўсе 
дзеці — частку рассадзілі па 
класах. Пазней Аляксандр 
Рыгоравіч разам з сынам хадзіў 
па кабінетах. 

Перад прыездам дзеці два 
тыдні рэпеціравалі гэтую лінейку. 
Па дзве гадзіны маршыравалі 
пад аркестр, развучвалі, як, хто і 
куды пойдзе, хто дзе стане.

Я свайго сына не пусціла, 
і некаторыя бацькі таксама. 
Канікулы ёсць канікулы, мы свае 
правы ведаем. Астатніх загналі 
прымусам.

У школу мы патрапілі толькі 
пасля ад‘езду Лукашэнкі. Зайшлі 
ў будынак, а там адусюль выход-
зяць людзі з рацыямі, сабакамі. 
І звязкамі ключоў. Іх было, зда-
валася, больш чым вучняў з 
настаўнікамі.

* * *
Колю Лукашэнку споўнілася 

6 гадоў. Выказвалася мерка-
ванне, што ён пойдзе або ў 
элітную гімназію каля Драздоў, 
або ў новазбудаваную школу 
ў Астрашыцкім Гарадку, або ў 
Бараўлянскую.

Навучальна-педагагічны ком-
плекс «дзіцячы садок-сярэдняя 
школа» ў вёсцы Бараўляны 
разлічаны на 950 месцаў: сярэд-
няя школа — 720 месцаў, дзіцячыя 
яслі-садок — 230 месцаў. Трохпа-
вярховы будынак навучальнай 
установы ўключае: пачатковыя 
класы (навучальныя і гульнявыя 
пакоі, спальныя і гардэробныя 
памяшканні); 5—11 класы (на-
вучальныя класы, лабараторыі 
фізікі, хіміі і біялогіі, лінгафонныя 
кабінеты, кабінеты інфарматыкі, 
дапрызыўнай падрыхтоўкі, 
студыя мадэлявання, студыя 
харэаграфіі, цэнтр патрыятыч-
нага выхавання); бібліятэку з 
чытальнай залай; актавую залу; 
спартыўныя залы (гульнявую, 
гімнастычную), трэнажорныя 
залы, басейн (чатыры дарожкі); 
майстэрні па апрацоўцы тканін, 
металу і дрэва, кабінет кулінарыі; 
кабінет доктара з працэдур-
ным пакоем, фізіятэрапеўтычны 
кабінет, інгаляторый; абедзен-
ная зала на 240 пасадачных 
месцаў.У новай школе будуць 
працаваць 69 педагагічных 
работнікаў, 63 чалавекі тэхпер-
саналу, два медработнікі. Школа 
прымае вучняў з мікрараёнаў 
вёсак Бараўляны, Копішча, 
Валяр‘янава, Драздова і пасёлка 
Вопытны.

запісаў 
Сямён Печанко.

мілінкевіч: няўдзел – 
гэта не для мяне 

Ці будзе ўдзельнічаць у выбар-
чай кампаніі лідэр Руху “За Свабо-
ду”, экс-кандыдат на прэзыдэнта 
Аляксандар Мілінкевіч? 

Мілінкевіч: Зараз мы праводзім 
інтэнсіўныя кансультацыі з 
партнэрамі, якія падзяляюць най-
важнейшыя для нас каштоўнасьці, 
і я думаю, што да канца тыдня буд-
зе абвешчана, у якім фармаце я і 
Рух «За Свабоду» ўдзельнічае ў вы-
барах. 

Дракахруст: Летась на 
Эўрапейскім кангрэсе і сёлета 
ў траўні вы даволі адназначна і 
ўпэўнена заяўлялі, што вы асабіста 
будзеце ўдзельнічаць у выбарах. А 
што здарылася, што гэта стала пы-
таньнем?

М: Пытаньне ёсьць. І калі пра-
грама прадстаўлялася ў траўні, 
таксама вылучаліся ўмовы. Не 
было так, што 100-працэнтна, ўра, 
пераможам. Былі ўмовы даволі 
жорсткія, і паводле гэтых умоваў і 
прымаецца рашэньне. Я б не хацеў 
апярэджваць падзею. Да канца 
тыдня мы абмяркуем з нашымі 
партнэрамі. Гэта не самастойнае 
рашэньне, гэта рашэньне цэлай 
групы людзей, якія падзяляюць 
погляды, што найважнейшым для 
нас зьяўляецца незалежнасьць 
і эўрапейскі шлях, і абавязкова 
аб‘явім ад гэтым.

Д: Тое, што вы назвалі партнэрамі, 
гэта тыя акрамя вас кандыдаты, 
якая сустракаліся ў Берштах -- 
Костусеў, Міхалевіч і Глушакоў, ці 
размова ідзе пра больш шырокае 
кола людзей?

М: Гэта залежыць ад таго, які 
шлях і стратэгію абяруць на гэтых 
выбарах канкрэтныя прэтэндэн-
ты. Акрамя таго мы працуем зараз 
і з грамадзкімі арганізацыямі, і з 
маладзёвымі, хацелі б, каб у нас 
была скаардынаваная пазыцыя. 
Я больш за ўсё хачу сказаць, што 

выбары, на якіх зараз усе зацыкле-
ныя, безумоўна, важная рэч, на іх 
канцэнтрацыя ўвагі, але усім зра-
зумела, што выбараў у Беларусі не 
было і гэта ня будуць выбары. І нам 
вельмі важна, каб Беларусь мела 
пэрспэктыву. І мне хацелася б, 
каб кожныя выбары прыводзілі да 
пэўных зьменаў у краіне – і ў дум-
ках людзей, і ў паводзінах улады, і 
ў дзеяньнях апазыцыі. Гэта вельмі 
важна. Калі тэатар, які робіць ула-
да, не зьяўляецца выбарамі ў дэ-
макратычным сэнсе, то мы павінны 
ставіць больш шырокія мэты. Я 
лічу, што гэта прынцыпова. 

Д: А калі вы прымеце рашэнь-
не не ўдзельнічаць у выбарах? 
Вы зьбіраецеся заклікаць сваіх 
прыхільнікаў падтрымаць іншага 
кандыдата, ці вы проста пасуеце, 
так бы мовіць, у гэтай сытуацыі?

М: Няўдзел – гэта не маё. 
Я ўдзельнічаў у мясцовых, у 
парлямэнцкіх выбарах, актыўна 
езьдзіў па краіне, выступаў побач 
з дэмакратычнымі кандыдатамі, 
дэманстраваў, што ў нас сапраўды 
ёсьць шырокая каманда па ўсёй 
краіне. Таму на гэтых выбарах, ка-
нечне, для мяне бліжэй актыўны 
удзел ( у выглядзе каго, мы выра-
шым), а не пасіўны байкот.

Д: Ці ня лічыце вы, што сыход з 
кампаніі самага рэйтынгавага, вя-
домага кандыдата будзе азначаць 
і успрымацца многімі ў краіне і за 
яе межамі як параза ўвогуле ўсяго 
нацыянальна-дэмакратычнага ля-
геру?

М: Не, я так не думаю. Я думаю, 
што ўсё будзе залежыць ад таго, 
як будзе аргумэнтаваны ўдзел ці 
няўдзел, і, па-другое, якая будзе 
наступная дзейнасьць, Таму што 
«выбары», якія зараз адбываюцца, 
гэта, на самой справе, маленькая 
частка вялікай стратэгіі змаганьня 
за краіну.

1 верасня Аляксандр Лукашэнка ўзяў удзел у адкрыцці новай школы ў вёсцы Бараўляны, 
што ў Мінскім раёне. Як гэта было, расказвае маці вучня новай школы Наталля Гарачка.

(Працяг. Пачатак у №14)

Канкурэнтаздольная Бела-
русь. Навукова-тэхнічны пра-
грэс і рэвалюцыя камунікацый 
вымушаюць Беларусь пера-
гледзець свае стандарты якасці, 
метады гаспадарання і месца ў 
міжнародным падзеле працы. Не-
абходна як мага хутчэй правесці 
столькі пераўтварэнняў, колькі 
трэба для таго, каб выкарыстаць 
усе перавагі глабалізацыі і сва-
боднага гандлю:

• фінансавае аздараўленне 
і прамысловая мадэрнізацыя 
беларускіх прадпрыемстваў;

• распаўсюджванне практыкі 
абавязковай атэстацыі 
спецыялістаў для ажыццяўлення 
ліцэнзаванай і сертыфікаванай 
дзейнасці;

• структурная перабудо-
ва і паскоранае абнаўленне 
асноўных фондаў у цяжкай, 
хімічнай, нафтаперапрацоўчай 
і лёгкай прамысловасці, транс-
партным і сельскагаспадарчым 
машынабудаванні;

• укараненне новых метадаў 
арганізацыі вытворчасці, 
кіравання і збыту;

• павелічэнне колькасці 
навукаёмістых вырабаў і развіццё 
высокатэхналагічных галін 
прамысловасці;

• пераход беларускай 
вытворчасці на міжнародныя 

стандарты якасці ISO;
• эфектыўнае выкарыстан-

не фінансавага і аперацыйнага 
лізінгу;

• стымуляцыя развіцця сферы 
паслуг і выхад на новыя замеж-
ныя рынкі.

Прадказальная Беларусь. Ня-
гледзячы на замежныя крэдыты, 
падтрымку ліквіднасці беларускіх 
банкаў, аперацыі на валютным 
рынку і дэвальвацыю ў студзені 
2009 года, стан нашай банкаўскай 
сістэмы далёкі ад ідэальнага. 
Праграмы прымусовага льготна-
га крэдытавання нерэнтабель-
ных дзяржпрадпрыемстваў ста-
вяць беларускія банкі на мяжу 
выжывання, а паводзіны нашай 
валюты палохаюць нават са-
мых дасведчаных фундатараў. 
Беларускія ўлады не маюць права 
рызыкаваць макраэканамічнай 
стабільнасцю дзеля дасягненні 
недоўгачасовых эфектаў палітыкі 
«латання дзірак». Моц і канвер-
туемасць нашай валюты павінны 
стаць знакам эканамічнай 
надзейнасці беларускай дзяржа-
вы. Таму я выступаю ЗА:

• развіццё крэдытнага рынка і 
камерцыйных банкаў;

• стварэнне Агенцтва 
фінансавага развіцця, якое 
будзе займацца ўскосным 
датаваннем беларускіх 
дзяржпрадпрыемстваў;

• узмацненне незалежнасці 

Нацыянальнага банка і вылучэн-
не нізкага ўзроўню інфляцыі ў 
якасці галоўнай мэты манетарнай 
палітыкі;

• раўнавагу плацёжнага балансу 
і ліквідацыю дзяржаўнага доўгу 
(неабходна ўнесці ў Канстытуцыю 
папраўку, якая забараняе пры-
няцце парламентам дэфіцытнага 
бюджэту);

•актывізацыю аднаўзроўневага 
іпатэчнага крэдытавання, 
развіццё рынка страхавых паслуг 
і электронных плацяжоў;

• правядзенне грашовай 
рэформы і ўтрыманне стабільнага 
валютнага курсу.

Дзелавая Беларусь. 
З‘яўляючыся прыхільнікам анга-
жавання беларускіх грамадзян у 
працэс прыватызацыі дзяржаўнай 
уласнасці, я агітую ЗА:

• р а с п р а ц о ў к у 
заканадаўчай базы для функцыя-
навання беларускага фондавага 
рынка і актывізацыю беларускіх 
біржаў;

• развіццё інвестыцыйных 
фондаў і фінансавых інстытутаў, 
якія забяспечваюць мабілізацыю, 
эфектыўнае засваенне і 
ўзбуйненне беларускага капіталу, 
для правядзення паступо-
вай грашовай прыватызацыі 
неэфектыўных сектараў 
эканомікі;

• стварэнне ўмоў для 
ўключэння шырокіх слаёў 
насельніцтва ў працэс акцыяна-
вання беларускай эканомікі па 
сродкам пенсійных і страхавых 
фондаў.

(Працяг будзе)
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